
odbor pa prevzame vse priprave. — Z« temi 
točkami se je vršil občni zbor. Tov. Hočevar 
nam je podal pregled društvenega delovanja v 
preteklem letu. Objektiven sodnik mora pri
znati, da se je društveno vodstvo tudi to leto 
potrudilo, da je ustreglo svoji nalogi. Iz po
ročila blaganjičarice tov. Zirerjeve smo pa po
vzeli, da društvo tudi fiuancialno uspeva, ko
likor je to mogoče ob pičli letnini in 8 pro
dajanjem knjig, ki jih ljudje radi obdržijo, a 
neradi plačajo. Gotovo moramo šteti našemu 
učiteljstvu v čast. da je ob tako skromni plači 
pripomoglo prinesti naši ljubljeni šolski družbi 
sv. C. in M. v dar kamen, ki ga ne spravijo 
skupaj drugi mnogo sijajneiše plačani stanovi 
— Po volitvi odbora smo še razpravljali o 
raznih nasvetih, nato smo se pa zbrali v go
stilnici pri Jermanu, ki naj jo obišče vsak 
tovariš, ki se mudi v našem mestecu. Vzrok: 
na steni dobiš vedno najnovejšo številko »To
variševo", ki je nanj naročen gostilničar. Go
stilnico priporočam posebno štajerskim tova
rišem, mi kranjski pilharji nosimo svoj » z a 
s l u ž e k " rajši v hranilnico, ki si bo zaradi 
učiteljskih vlog kmalu naročila novo verthaj
marco. Morebiti si čez zimo celo toliko na
hranimo, da bomo lahko dospeli kot eu mož 
na slavje naše 25 letnice. Dotlej pa živite, dragi 
tovariši in ljubljene tovarišice, kakor veste in 
znate, kakor bo živel tudi vaš »Schulrat in 
spe". Tine. 

Jesensko zborovanje učit. društva 
za Kranjski šolski okraj se je vršilo dne 
19. nov t. 1. ob dveh popoldne v prostorih de
kliške šole. 

Navzočih 18 učiteljev in učiteljic. 
1. Predsednik tovariš Fr. Luzuar iskreno 

pozdravi navzoče zborovalee. Nadalje omenja, 
da se mu zdi cel okraj preobširen za le eno 
društvo. Treba bo misliti na to, da se društvo 
razdeli po sodnih okraiih, ali pa da se usta
nove za Kranjski, Tržiški in Skofieloški sodni 
okraj posebni krožki. V korist šolstva se bo 
tako lahko mnogo več storilo; zdaj pa je za 
marsikaterega, od prometnih sredstev oddalje
nega tovariša sila težavno udeležiti se zboro
vanja, ker ga ena udeležba stane petino me
sečne plače. 

Imenoma pozdravlja nova društvenika 
gospico Meto Savnikovo iz Kranja in tovariša 
Petra Josifa iz Cerkelj. 

Predavanje: 
a) »Prosto spisje". Tovariš Josip Lapajne 

iz Cerkelj prečita svoj skrbno sestavljen re
ferat, kije pričal, daje temeljito proučil razne 
razprave prostega spisja, pa da se je bavil 
sam tudi že dokaj časa praktično s tem pred
metom. Na podlagi nalog, ki so jih spisali 
njegovi učenci, je dokazal, kako lep napredek 
je dosegel tudi pri manj nadarjenih učencih 

Tovariš V. Bus naglasa, da se mu zdi 
poročilo o prostem spisju tako popolno,> da 
nima temu prav ničesar dodati, vendar pa se 
oglaša k besedi, da opozori po nekaterih po
datkih, kako izdatuo oporo dobi prosti spis 
v višjih oddelkih, ako zua zbrati učitelj neka
tere važnejše pravopisne in slovniške snovi ter 
jih sočasno in večkrat praktično z učenci ustno 
in pismeno vadi. Z ozirom na zadnje omenjeno 
posežejo v debato še tovariši L. Perko, pred
sednik in poročevalec. 

b) O pomanjšanem merilu kot podlagi 
zemljepisnemu pouku" poroča isti Govori 
splošno o merilu, dolgosti, širini in visočini 
predmetov; o poševni meri, greblici in svin
čniei; o merianju brega, zračui črti in pri
merjavi razglednic s pravo naravno sliko. K 
sklepu opozarja na tozadevni Hurokov spis. 

K besedi se oglasi tovariš Fr. Ciuha, na 
kar se predsednik poročevalcu srčno zahvali 
za obe jako poučni predavanji. 

3 Slučajnosti 
Predsednik prosi, naj se posamezniki 

zglase za predavanja na pomladanskem občnem 
zboru že danes ali pa vsaj naznanijo pravo
časno temo odboru. Sploh bi bilo dobro, da 
se ob vsakem zborovanju določijo predavanja 
v naprej. O tem naj razmišliajo navzoči, pa 
naj se dogovore tudi z drugimi članicami in 
člani, ki so danes odsotni. 

Določi se, da se visi pomladansko zbo
rovanje meseca junija v Poljanah uad Skofjo 
Loko. 

Končno pojasni predsednik, kako daleč 
so že sestavite Iji knjige „Opis Kranjskega okr. 
glavarstva". Upa, da bo do občnega zbora že 
dotiskana. Kdor se namerava naročiti na knjigo, 
na| se zglasi pri odboru. Oeua knjige je do
ločena na 5 K. 

Dob»ki krožek se snide v četrtek, dne 
15. t. ra. popoldne ob dveh na Brdu k pri

jateljskemu razgovoru 

štajersko. 
Učiteljsko društvo za mariborsko 

okolico je zborovalo dne 1. decembra t. I. v 
mali dvorani Narodnega doma; udeležilo se 
je 36 članov. Predsednik tovariš Požegar po
zdravi predavatelja »Prve češke družbe za za
varovanje na življenje" g. Ivana Tomažiča, po
zdravi nanovo pristopivšega tovariša Vauda in 
čestita v imenu društva tovarišu nadučitelju 
Paulšku k odlikovanju z veliko zlato kolajno 
za izredne uspehe na polju čebe arstva. Ob priliki 
čebelne razstave na Dunaju je vposlal tovariš 
Paulš k specialno umetniško delo njegovih če
belic. Izdelale so iz voska cesanevo krono, pod 
njo iosiguije F. J. I , nadalje slavnostni napis: 
Slava našemu vladarju, ob sredini pod napi

Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Pedagoško društvo v Krškem je 
zborovalo v soboto, dne 10. novembra t. 1. ob 
10. uri v risarski dvorani krške meščanske 
šole. Tovariš Drag. H u m e k je otvoril zbo
rovanje s pozdravom na navzoče, ki se jih je 
zbralo okroglo trideset. Bazmeroma slabemu 
obisku ni bila kriva morebiti malomarnost 
društvenikov, ampak skrajno slabo vreme; 
vremenski bog nas je obilo oblagodaril z 
dežjem in snegom. Predsednik je v svojem 
pozdravu posebno omenil štajerske tovariše 
Knapiča in Aruška z Vidma in tovarišico 
Knapičevo iz Artič. Zborovanja se je tudi 
udeležil nadzornik Stiasnv. — Prvi je predaval 
društveni tajnik in predsednikov namestnik 
s t r o k , u č i t e l j H o č e v a r o temi 
» K a k o j e n a v a j a t i u č e n c e , k 
r a z u m n e m o p a z o v a n j u n a r a v e " , 
Predavanje je bilo vrlo zanimivo in žal, da ga 
ne morem piiobčiti v celoti. Tovariš preda
vatelj, ki je sam navdušen prijatelj in opazo
valec majke narave, nam je ratvil sliko, pestro 
in jasno. Povedel nas je iz zatohle sobe ven 
na solnčno poljano, v tajne gozdne temine. 
Pokazal nam je, kako zbudimo v učencu za
nimanje za naravne krasote in ljubav do mile 
nam majke. E|, kje ste, formalne stopnje, in 
kje, dolgost mačkinega repa v centimetrih! 
Glavne teze predavanja so bile sledeče: 1. 
Edino vsestransko in pravilno urejeno opazo
vanje narave od učencev je najboljša podlaga 
ki na njej dobro uspeva pouk. 2. Z natančnim 
opazovanjem narave in njenega življenja pri
dobijo učenci mnogo novih in jasnih predstav, 
ki razširijo njih duševno obzorie in jim osta
nejo trajno v spominu. 3. Iz lastnega nagiba 
ne opazujejo učenci prav nič. če pa že opa
zujejo, je opazovanje skrajno površno. 4. Uči
teljeva dolžnost je navajati učence, da prično 
razumno opazovati naravo. 5. Za to se nudi 
učitelju najlepša prilika ob skupnih izletih, ki 
naj se prirejajo večkrat v letu. 6 Za vsak tak 
izlet si mora učitelj prej napraviti načrt. 7. 
Vsak učitelj mora biti v prvi vrsti sam priden 
opazovalec narave, ker se mu sicer lahko pri
peti, da ga spravi učenec, ki več opazuje, v 
zadrego. 8. Učitelj naj daje učencem večkrat 
opazovalne naloge; s tem zbudi v učencu za
nimanje za naravo. 9. Spisne caloge naj se 
nanašajo na snov, ki so si jo pridobili učenci 
z opazovanjem. 10. Z natančnim opazovanjem 
se navadijo učenci samostojnega mišljenja in 
jasnega izražanja svojih misli. 11. V šoli mora 
učitel| pridno ponazorovati in eksperimentirati. 
12. Prirodopisje naj se poučuje po biološki 
metodi, ki naravnost zahteva, da učenec sam 
opazuje življenje živali in rastlin. — V debato 
je med drugim posegel tov. Humek, da po
vršnost v delu in mišljenju ki jo prinesejo 
učenci iz ljudske šole, ni prirojena, ampak 
privzgojena v šoli. Vobče nimajo učenci ni
kakršnih jasnih predstav in ne znajo samo
stojno misliti. 

K drugi točki dnevnega reda: a l i 
p r i r e d i m o n a d a l j e v a l n i t e č a j , 
se oglasi tov. Humek. ki zlasti poudarja, da 
živimo v dobi napredka, in da je tedaj dolžnost 
posameznega učitelia, stremiti za višjo iz
obrazbo, zlasti z ozirom na dejstvo, da izkušajo 
daunšnie pripravnice nivo učiteljske izobrazbe 
kohkormoči znižati, namesto da bi ga času 
primerno zvišale. Vsi navzoči Re izrečejo za 
tak tečai, ki naj bi bil v pričetku meseca 
septembra prihodnjega leta. Nadaljne priprave 
se piepustijo odboru. — K a k o p r a z n u j m o 
d r u š t v e n o 25 l e t n i c o 1911. l e t a ? 
Na predlog tov. Humka skleuejo zborovalci, da 
izda društveno vodstvo ob tej priliki brošurico 
z naslovom »Ob 25 I e t n i c i". Brošurica bi 
obsegala kratko zgodovino društva in doneske 
bivših voditeljev (Gabršek, Bezlaj, Lapajne. 
Stiasnv Briuar). 25 letuica se bo obhajala ob 
majiiiŠKem zborovanju leta 1911. Omenjeno 
brošurico dobi vsak član brezplačno v spomin. 
Da se pokrijeio stroški in da je slavnost veli
častnejša, predlaga tov. Hočevar, da se priredi 
ob tej priliki koncert. Predlog se sprejme, 

som število 80 v spomin cesarjeve osemdeset
letnice. Čestitamo! 

Dopis gospodarsko kreditne zadruge »Zveze 
štejerskega učiteljstva" se je vzel na znanje in 
sprejel predlog, da učiteljsko društvo pristopi 
z enim deležem po 10 K z 20 kratnim jamstvom. 
Glede replike in duplike raznih stanovskih 
in politiških listov o ustanovitvi te zadruge se 
učiteljstvo našega društva popolnoma strinja s 
Peskovim naziranjem v Narodnem Dnevniku 
št. 272. 

Bazni dopisi »Lehrerbunda" se polože ad 
akta in naznanilo se bo »Bundu", naj vbodoče 
opusti sirovi ton proti slovenskemu učiteljstvu 
iu zasramovanje slovenskega naroda, ker iuače 
pride do krize, ki »Bundu" ne bo po volji. 
Drugi dopisi se vzamejo na znanje. 

Nato je predaval g. Ivan Toraažič o prvi 
češki zavarovalni družbi na življenje. Poda
vanje je temeljilo na podlagi raznih zanimivih 
statističnih podatkov, in je posebe poudarjal, 
če pristopi slovenska učiteljska organizacija v 
ujeno prometno zvezo, da pridobi organizacija 
in posameznik na ugledu ter se obadva okre
pita materialno. Glavno podavanje in poročilo 
prevzame tovariš Pesek in bo na podrobno or
ganizoval učiteljstvo; podaval bo pri prihodnjem 
zborovanju. 

Na dnevnem redu prihodnjega zborovanja 
so razna poročila in podavanje predsednika Po
žegaria: O Steidvvenderjevi reformi v ljudski 
šoli. Na podlagi praktičnih izkušenj bo pobijal 
Steiuvvenderjevo kovarstvo proti novodobni šoli. 
Velezanimivo bo, pridite polnoštevilno! Vabila 
po dopisnicah! M. 

Šmarsko-rogaško učit. društvo zbo
ruje v četrtek, dne 15. decembra 1910, ob 
pol drugi uri popoldne v Šmarju z istim 
vzporedom kakor je bil določen za 19. no
vember. 

K mnogobrojni udeležbi vabi 
o d b o r . 


